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Donorja v svetovni register daro-

valcev celic BMDW omogoča is-

kanje med darovalci z vsega sveta.

Matične celice večinoma dobimo

iz Nemčije in Amerike, lani smo

jih dobili nekaj iz Španije, Finske,

Poljske, Kanade, Velike Britanije,

v preteklih letih tudi iz Francije,

Italije, Danske, Češke, Norveške,

Portugalske, Avstrije.«

Koliko časa imate, da prinesete

celice? Koliko časa lahko mine

od odvzema do presaditve?

»Po navadi jih dostavim v 24

urah, velja pa, da so dobre nekje

do 72 ur. Najboljše pa je čim prej.

Z drugega konca ZDA sem prišla

najkasneje v 44 urah, kar je bilo

izjemoma, saj potrebujem praktič-

no s katerega koli centra po svetu

od 24 do 36 ur. Ničkolikokrat sem

se na poti srečala s tornadi, viharji,

stavkami, vendar vedno nekako

najdem pot naprej.«

Stresno na številnih
potovanjih
Torba na vaših ramenih vam ver-

jetno odpira marsikatera vrata.

»Nekoč sem bila na na letališču

na Floridi in let je bil odpovedan

zaradi tornada. Potem sem nare-

dila cel cirkus, saj sem lovila letalo

v Washingtonu. Prehitela sem vr-

sto okoli 300 ljudi, in vsi so se jezi-

li name, ter stopila do okenca. Po-

vedala sem, da moram biti pravo-

časno v Washingtonu, od koder

letim v Evropo, sicer bo bolnik

umrl. Gospa za okencem se je po-

trudila in mi uredila prevoz v Lju-

bljano prek Filadelfije in Pariza.

Nato sem se obrnila in se hotela

zahvaliti ljudem v vrsti, da so me

spustili, pa me je neka gospa pre-

kinila in rekla: 'Ne, mi se moramo

opravičiti vam. Za to, kar vi dela-

te, nimamo besed.' In vsi so zaplo-

skali, meni pa je šlo skoraj na jok.

A to še ni bil konec. Morala sem

teči na drug konec letališča, še en-

krat iti skozi postopek, nakar so se

varnostniki odločili, da me pregle-

dajo še z rentgenom – skenerjem,

vendar celic ne smem dati skozi

rentgen, ker se uničijo. Poklicali

so nadzornika, pokazala sem mu

dokumente, on pa je želel klepeta-

ti, ker so bili njegovi starši iz Št a-

jerske. V Filadelfiji se je zgodba

ponovila. Z dragocenim kovčkom

v roki sem pretekla kilometre po

let ališčih in na koncu prišla z ne-

kajurno zamudo v Ljubljano. Ven-

dar dovolj zgodaj, da se je vse

srečno končalo.

Zadnji dve leti moram pri prijavi

povedati, da nosim celice, da ob-

vestijo posadko letala. Če se kar

koli naredi, najprej rešujejo mojo

torbo in mene. Ves čas poročam,

kje sem, in je vse vnaprej organizi-

rano in sproti koordiniramo, prav

tako poročam tudi v bolnišnico,

da se lahko takoj po mojem priho-

du začne presaditev. Vedno lovim

minute in vedno pridem pravo-

časno.«

Ste kdaj doživeli kakšno nepri-

jetnost?

»Imam kartico senator in se z njo

lahko prijavim pri okencu za prvi

razred, čeprav vedno letim v eko-

nomskem razredu. Tam sta rdeča

preproga in zlata veriga, jaz pa

sem vedno oblečena športno in

imam vse s seboj. V Amsterdamu

in kasneje tudi v Bruslju me je ne-

ka gospodična premerila od glave

do pet in rekla, naj se odstranim iz

vrste, ker je to vrsta za poslovneže

in tiste, ki potujejo v poslovnem in

prvem razredu. Ali na Brniku. Ob

prijavi lahko vidijo, da pogosto

potujem v ZDA, v Sloveniji pa se

vedno znova najde kakšna dama,

ki zahteva, da ji ob prijavi na let

pokažem dovoljenje za potovanje

v ZDA – ESTA (Electronic system

for travel Authorization), ki ga ni

nujno nositi s seboj, saj se pokaže

na zaslonu, ko vpiše številko pot-

nega lista. V Nemčiji se mi to ni še

nikoli zgodilo. Moram pa se zah-

valiti nekaterim uslužbenkam ka-

binskega osebja Adrie, ki so vedno

zelo prijazne in mi pomagajo, saj

vedo, da moja potovanja niso tu-

ristična.«

Boj za fantkovo življenje
Kakšna pa je ta torba?

»To je posebna toplotno izolirana

torba. Zamrzovalni vložki v njej

zdržijo do šest dni, ves čas pa se

spremlja temperatura v njej. Ta

mora biti ves čas od 2 do 8 stopinj

Celzija za celice; za kostni mozeg,

se pravi celice, ki jih odvzamejo z

operacijo iz kosti, pa je lahko ma-

lo višja. V bistvu so to vrečke, celi-

ce v njej pa so videti kot krvna

plazma in transplantacija poteka

podobno, kot da bi pacientu dajali

transfuzijo.«

Ko oddate celice, vaša »misija«

ni končana?

»Sledi obveščanje donorskega

centra glede poteka transplantaci-

je in poročila o stanju prejemnika.

Mesec po transplantaciji, tri, šest

mesecev in potem enkrat na leto.

Centri potem obveščajo darovalca

o tem, kako je njegov prejemnik.

Do konca leta 2007 smo upošte -

vali pravilnike centrov daroval-

cev. Nekateri registri omogočajo

po določenem času stike med pre-

jemnikom in darovalcem prek re-

gistrov in tudi izmenjavo podat-

kov, tako da je bilo v preteklosti

nekaj srečanj. Potem so pri nas

spremenili zakon o darovanju or-

ganov po smrti in pomotoma

vključili še nas. Sedaj se borimo,

da bi spet dovolili stike, seveda

pod pogojem, da to želita oba. In-

formacija za vse darovalce, da so s

celicami nekomu rešili življenje, je

zlat a.«

V Sloveniji se večkrat organizira-

jo množične akcije iskanja daro-

valca za posameznika. Vendar

darovanje za natančno določene-

ga posameznika, razen ko se išče

sorodnega darovalca, ni mogoče.

Prihaja zaradi tega do težav?

»Tipizacije se udeležijo številni,

ko pa jih pokličeš za darovanje za

drugega prejemnika, odklonijo,

češ da za nekega tujca ne bodo da-

rovali, saj so se oni vpisali za na-

tančno konkretno osebo. Na pri-

mer za prijatelja. Ta isti prijatelj pa

je dobil celice od tujca. Vpis v re-

gister pomeni darovanje za kogar

koli in tudi natančno določeni

osebi najbolj pomagaš s tem, da si

pripravljen darovati neznancu.

Ravno velika baza darovalcev

omogoča najti skladne darovalce.

Pred leti se je zgodilo, da se je pri

nekem fantku zelo mudilo s pre-

saditvijo. Bilo je pred božičem in

od 15. decembra do 15. januarja

praviloma ne potekajo presaditve,

ker gredo darovalci na dopust. Vsi

odvzemni centri so bili zasedeni

in zato so v enem uvedli izredno

popoldansko izmeno, da so od-

vzeli celice. In ta fantek je danes v

redu. Veste, kakšen nepopisen ob-

čutek je to?

Mogoče mi je ta primer najbolj pri

srcu tudi zato, ker je od začetka is-

kanja nesorodnega darovalca do

presaditve minilo samo 17 dni. To

nam je uspelo s pomočjo vodje

enega največjih registrov, ki sem

mu razložila, da fantek nima časa

za običajen postopek, in je vse po-

tekalo bistveno hitreje. Vsi smo se

borili za njegovo življenje. Vsak

bolnik je zgodba zase in včasih re-

čem, da je še dobro, da družina in

bolnik ne vedo, kakšna vojna živ -

cev je včasih, preden pride do

transplantacije. Naj se še toliko

trudimo, vse je namreč odvisno od

darovalca.« 
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»Imam kartico senator in
se z njo lahko prijavim
pri okencu za prvi razred,
čeprav vedno letim v
ekonomskem razredu.
Tam sta rdeča preproga
in zlata veriga, jaz pa
sem vedno oblečena
športno in imam vse s
seboj. V Amsterdamu in
pozneje tudi v Bruslju me
je neka gospodična
premerila od glave do
pet in rekla, naj se
odstranim iz vrste, ker je
to vrsta za poslovneže in
tiste, ki potujejo v
poslovnem in prvem
razredu.«

Presaditev matičnih celic novembra 2009 v starih prostorih kliničnega oddelka za hematologijo.
Presaditev je tehnično relativno enostavna in izgleda kot transfuzija. Do zapletov lahko pride takoj ali
kasneje, je pa to edini način ozdravitve akutne levkemije in še nekaterih bolezni.


